



WORLD
METEOROLOGICAL
ORGANIZATION



National Research Council
Institute of Bioeconomy



International Training Course

Climate and Risk Communication

ONLINE TRAINING COURSE 01/10/2020 - 05/11/2020



PACC RRC TRAINING PROGRAMME

Climate Change Adaptation and
Disaster Risk Reduction in Agriculture

WMO RTC Italy

Institute of BioEconomy, National Research Council

Via Madonna del Piano 10, - 50019 Sesto Fiorentino (FI)

Programme Legenda



Webinar

Un Webinar est un événement en ligne où un orateur, ou un petit groupe de conférenciers, fait une présentation à un large public qui participe en soumettant des questions, en répondant à des sondages et en utilisant d'autres outils interactifs disponibles.

A webinar is an online event where a speaker, or small group of speakers, deliver a presentation to a large audience who participate by submitting questions, responding to polls and using other available interactive tools.



Web Meeting

Web Meeting est un événement en ligne où les participants sont autorisés à intervenir et à parler dans la discussion.

A Web Meeting is an online event where the participants are allowed to intervene and talk in the discussion.



Assignment | Devoir

Une tâche ou un travail à effectuer individuellement ou en groupe. Dans le cours Moodle, il y aura la description et, si nécessaire, le matériel lié à la mission. La mission peut être une discussion de forum ou la création / production de certains matériaux (téléchargement dans la plateforme). Les résultats peuvent être discutés lors d'une réunion Web.

A task or piece of work to be done individually or in a group. In the Moodle course, there will be the description and when needed the materials related to the assignment. The assignment can be a forum discussion or the creation/production of some materials (upload in the platform). Results can be discussed during a web meeting.



Hands-on Session

Un travail de groupe où les participants doivent accomplir une tâche ensemble. Comme le cours est en ligne, le travail de groupe sera organisé avec des salles de sous-commission, une fonctionnalité permettant de diviser le webinaire en sessions séparées. À la fin de la séance en petits groupes, les participants présenteront les résultats de leurs travaux dans le cadre du webinaire.

A group work where the participants have to accomplish a task together. As the course is online the group work will be organized with breakout rooms, a feature allowing to split the webinar in separate sessions. At the end of the breakout room session the participants will present the results of their work in the webinar.



Group-Work | Travaille en groupe

Dans le cadre de cette formation, le travail de groupe est un travail que les

participants doivent faire à distance avec les autres membres du groupe. Au début du cours, les participants seront divisés en groupes sur la base de caractéristiques telles que: objectifs de communication et utilisateurs ciblés.

In the context of this training course, the group-work is a work the participants have to do remotely with the other members of the group. When the course will start the participants will be divided into groups on the basis of characteristic such as: communication goals and targeted users.



Resources

- Une leçon Moodle est une leçon eLearning standard (vidéo / texte / audio) à laquelle les participants peuvent accéder sur le cours Moodle.
 - Les ressources externes sont des ressources déjà disponibles sur le Web qui ont été sélectionnées pour certains sujets de ce cours. Ce sont des sites Web ou des modules eLearning librement accessibles. Les participants trouveront un lien ou les ressources dans le cours Moodle.
 - Du matériel utile pour le cours de formation sera publié sur le cours Moodle.
-
- A Moodle Lesson is a standard eLearning lesson (video/text/audio) the participants can access on the Moodle Course.
 - External Resources are resources already available on the web that have been selected for some topics of this course. They are websites, or eLearning Module freely accessible. The participants will find a link or the resources in the Moodle Course.
 - Useful material for the training course, will be published on the Moodle course.

PROGRAMME DU COURS COMMUNICATION DU CLIMAT ET DU RISQUE

COURSE PROGRAMME CLIMATE AND RISK COMMUNICATION

Welcome Day

01/10/2020 Webinar
UTC/TU 9.00 - 10.30

RTC Italie et bienvenue | RTC Italy and Welcome

Marina Baldi RTC Director

Message de bienvenue | Welcome Message

Patrick Parrish, Chief of the Training Activities Division WMO Education and Training Office (ETR)

Message de bienvenue | Welcome Message

Gen. G. A. Silvio Cau, Directeur de Service météorologique, Représentant permanent d'Italie de l'OMM

Une brève introduction au cours | A brief introduction to the course

Vieri Tarchiani, PACC RRC Project Leader, CNR-IBE

La communication climatique comme outil pour renforcer la résilience | Climate Communication as a tool to build resilience

Bernard Gomez, WMO Representative for North, Central and West Africa

Les Services climatiques en Afrique de l'Ouest | Climate Services in West Africa

Moussa Waongo, Agriculture, Hydrology and Meteorology Research Center, Niger

Module 1

Canaux de communication et médias sociaux

Communication Channels and Social Media

02/10/2020 Webinar
UTC/TU 9.00 - 10.30

Le processus de communication et les utilisateurs | The Communication Process and the Users

Elena Rapisardi, CNR-IBE

Utiliser les médias sociaux pour communiquer sur le climat et la météo | Using Social Media to Communicate Climate and Weather

Valentina Grasso, Communication Officer, CNR-IBE

Questions et Réponses | Q&A

Devoir | Assignment

Dessinez votre processus de communication [date d'échéance 11/10/2020]

Draw your Communication Process [due date 11/10/2020]

- Download le schéma vide de processus de communication (présentation)
- Upload votre présentation (pdf ou ppt) décrivant le processus de communication sur lequel vous souhaitez de travailler pendant le cours, en soulignant le type de supports de communication imprimés que vous voulez utiliser.
- Download a communication process empty schema
- Upload a slide presentation (pdf ou ppt) describing the communication process participants want to focus on during the whole course, highlighting which type of printed communication materials they intend to use.

Module 2

Communicating Climate and Risks

Communiquer le climat et les risques

05/10/2020 - Webinar

UTC/TU 14.00 - 16.30

Communication de la science du climat et de l'incertitude dans le secteur agricole [titre provisoire]

Communicating Climate Science and Uncertainty in the Agricultural Sector [provisional title]

Adam Wilkie, Research and Extension Coordinator at University of Minnesota

Approches de communication en agrométéorologie appliquée

Communication approaches in Applied Agrometeorology

Maurizio Bacci, Agrometeorologist, CNR-IBE

La communication des prévisions saisonnières [titre provisoire]

The Communication of Seasonal Forecast [provisional title]

Massimiliano Pasqui, Researcher, CNR-IBE

Questions et Réponses | Q&A

Resources | Ressources

Matériel de formation dans la plateforme Moodle | Training Materials in the Moodle platform

Communiquer l'incertitude | Communicating Uncertainty

Climate Outreach

Devoir | Assignment

Forum Storytelling [date d'échéance | due date 08/10/2020]

Le Forum sera actif à partir du 05/10/2020 | The Forum will be active starting from 05/10/2020

Décrivez un cas ou une expérience de communication d'incertitude
Describe a case or an experience of communicating uncertainty

Module 3

Visualisation des données et informations climatiques

Visualizing Climate Data and Information

06/10/2020 - Webinar

UTC/TU 9.00 - 10.00

Visualisation des données climatiques (titre provisoire)

Climate Data Visualization (provisional title)

Thomas Nocke, Potsdam Institute for Climate Impact Research (PIK)

Questions et réponses | Q&A

Resources | Ressources

Matériel de formation dans la plateforme Moodle | Training Materials in the Moodle platform

Principes de la conception graphique

Principles of Graphic Design

By GCFLearnFree.org

Travail en équipe | Team Work [date d'échéance | due date 12/10/2020]

Créez ou modifiez le design de vos documents imprimés (par exemple, un bulletin, une brochure, une affiche). Téléchargez votre design sur la plateforme Moodle

Create or Modify your Printed Materials Design (e.g. bulletin, brochure, poster)

Upload your design on the Moodle Platform

13/10/2020 Web Meeting

Présentation et discussion sur:

- le processus de communication
- design d'un document imprimé

Presentation and Discussion:

- Communication Process
- Printed Materials Design

Module 4

La stratégie de communication

The Communication Strategy

15/10/2020 Webinar
UTC/TU 9.00 - 11.00

Qu'est-ce que c'est une stratégie de communication? Définition des objectifs de communication, techniques de mesure

What is a Communication Strategy? Defining Communication Goals, Measurement techniques

Alima Marie Malikité, Chief Communication Officer, Météo France

Le plan de communication

The Communication Plan

Alima Marie Malikité, Chief Communication Officer, Météo France

Questions et Réponses | Q&A

Travail en équipe | Team Work [date d'échéance | due date 19/10/2020]
(tbc)

Définissez votre plan de communication
Télécharger le plan sur la plateforme Moodle

Define your Communication Plan
Upload on the Moodle Platform

20/10/2020 - Web Meeting (tbc)
UTC/TU 9.00 - 10.30

Présentation et discussion du plan de communication

Presentation and Discussion of the Communication Plans

Module 5

Relation avec les médias

Media Relation

22/10/2020 Webinar
UTC/TU 9.00 - 10.30

"Bureau de presse: la pratique quotidienne

"Press Office: the Daily Practice

Marco Ferrazzoli, Chief Communication Officer, CNR"

"L'expérience du Centre météorologique régional de la Vallée d'Aoste: une expérience de communication multiforme.

The experience of Regional Weather Center of Aosta Valley: a multifaceted communication experience.

Sara Ratto, Director of Centre Fonctionnel de la Vallée d'Aoste

Hervé Stevenin, Istruttore tecnico Centre Fonctionnel de la Vallée d'Aoste

Tiziano Trevisan, Former President of the Journalists Association of Vallée d'Aoste"

Questions et Réponses | Q&A

Session pratique | Hands-on Session

UTC/TU 11.00 - 13.00

Jeu de rôle - Travail en équipe: Conférence de presse ou invité/ée à une émission télé

Les groupes travaillent ensemble dans les ateliers pendant 15 minutes, puis ils réaliseront le jeu de rôle en séance plénière.

Role Play - Team work: The Press Conference or guest in a tv show

The groups will work together in the breakout rooms sessions for 30 min and then they will perform the role play in the plenary session.

Module 6

Podcast et Radio

Podcast and Radio

28/10/2020 Web Meeting

UTC/TU 9.00 - 10.30

Discussion ouverte: l'expérience des participants avec la radio et la télévision

Open Discussion: Participants Experience with Radio & TV

Chair: Gaptia Lawan Katiellou, Direction Nationale Météo Niger

Moodle Resources (access starting from 28/10/2020)

Créer et diffuser un podcast

Outils Libres pour créer et diffuser un podcast

Create and Broadcast a podcast

Open tools to create and broadcast a podcast

05/11/2020 Web Meeting

UTC/TU 9.00 - 10.30

Les participants présentent leur podcast

Discussion de groupe

Participants present their podcast

Group Discussion

Conclusion | Conclusion